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Godkjenningssaker 

GK 1/21 Godkjenning innkalling og sakliste 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

Møteinnkallinga vart godkjent utan merknadar.  

 

Saklista vart godkjent utan merknader. 

 

 

GK 2/21 Godkjenning av møteprotokoll frå møte i hovudutval for næring den 25. 
november 2020 
Saksprotokoll i Hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

Møteprotokollen frå møte 25.11.2020 vart godkjent utan merknader. 

 

 

  



Referatsaker 

RS 1/21 Svar på spørsmål frå Anne G. Hestetun (A) - Newton rom ved VGS 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

RS 1/21 vart referert. 

 

 

RS 2/21 Rapportering - Handlingsplan for landbruk 2020 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

RS 2/21 vart referert. 

 

 

RS 3/21 Status for Karriere Vestland 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

RS 3/21 vart referert. 

 

 

RS 4/21 Høyringssvar sendt frå Vestland fylkeskommune til 
Utdanningsdirektoratet om ny læreplan Vg3 gartnarfaget 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

RS 4/21 vart referert. 

 

 

RS 5/21 Pilotprosjekt Statens Hus - Nordfjordeid 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

RS 5/21 vart referert. 

 

 

 

RS 6/21 Haugaland Vekst   - orientering om administrativt avslag - Søknad om 
driftstilskot for 2021-2024 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 



RS 6/21 vart referert. 

 

 

RS 7/21 FORREGION Vestland - mobilisere til meir forsking i bedrifter 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

RS 7/21 vart referert. 

 

 

  



Skriftlege spørsmål 

SI 1/21 Spørsmål frå Hestetun (H) - Ang Newton rom ved VGS 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 
 

Representanten Anne Gine Hestetun (A) har stilt følgjande spørsmål: 

Ang Newton rom ved VGS. Fleire VGS utviklar Newtonrom saman med næringslivet. Eg er kjent 
med at me i den samanhengen har fått ein søknad frå Kvinnherad. 

Kan adm bekrefta dette? 

Korleis er denne blitt handsama og kva er vedtaket? 

Korleis handsamar fylkeskommunen denne type søknader (på generell basis) og kva kriterier blir 
lagt til grunn? 

 

Fylkesdirektør Innovasjon og næringsutvikling gav følgjande svar i «RS 1/21 Svar på spørsmål frå 
Anne G. Hestetun (A) - Newton rom ved VGS»: 

«I 2020 vart totalt 49 av 198 søknader om næringsretta utviklingsprosjekt vedtatt delfinansiert av 
Vestland fylkeskommune. Vedtaka vart gjort av Hovudutval for næring 4. april og 5. november 
2020 med basis i Handlingsplan for innovasjon og næring 2020 (HNV2020). Samla søknadssum 
var kr. 214 mill.. Tilgjengelege søkbare midlar var omlag kr. 30 mill. Fylkeskommunen 
delfinansiererte dermed i 2020 ei fjerdedel av prosjekta med 14% av omsøkte midlar. 

Søknad om delfinansiering av forprosjekt Newton-rom Kvinnherad frå Kvinnherad Næringsservice 
(total prosjektkostnad kr. 250 000) vart sendt fylkeskommunen i april 2020. Søknaden vart vurdert 
og rangert ut frå kriteria i utlysingstekst og vedtektene innsatsområde i handlingsplanen av eit 
bredt samansett administrativt fagpanel med fem personar og administrativ leiing. Panelet vurderte 
prosjektet som «godt», og trakk fram som positivt at Newton rommet skal plasserast i ei bedrift. På 
grunn av den store søknadsmengda vart det dessverre berre rom for å finansiere dei prosjekta 
som vart vurdert å treffe «svært godt» på utlysing- og søknadskriteriene. 

Newton-konseptet er skapt av og er eigd av den ideelle stiftinga FIRST Scandinavia. Føremålet er 
å gje barn og unge gode lærings- og meistringsopplevingar med naturfag, matematikk og 
teknologi. Undervisninga er variert og har fokus på praktiske aktivitetar. Vestland fylke har i dag 
Newton-rom i Florø og på Voss. Fylkesdirektøren kan ved seinare høve orientere om Newton 
senter i meir detalj.» 

 

 

  



Politiske saker 

PS 1/21 Regional plan for innovasjon og næring - høyringsframlegg 

Grøn verdiskaping - Regional plan for innovasjon og næringsutvikling 2021-2033 - 
vedtak om høyring og offentleg ettersyn 
 

Forslag til vedtak  

1. Fylkesutvalet vedtek, ref. Plb.kap.5 §5-2,  å sende «Grøn verdiskaping - Regional plan for 
innovasjon og næring «slik den ligg føre i vedlegg 1 ut på høyring i perioden 25. januar 2021 – 8. 
mars 2021.   

2. Fylkesutvalet ber hovudutval for næring å følgje opp saka i høyringsperioden. Hovudutvalet vel 
sjølv kva arenaer det er naturleg med politisk deltaking på, og kven som representerer 
hovudutvalet.  

Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

Karl Vågstøl (H) sette på vegner av H fram slikt forslag:  

 «Endring av namn på planen: 

Bærekraftig verdiskaping - Regional plan for innovasjon og næringsutvikling 2021 - 2033.» 

 

Terje Søviknes (FrP) sette på vegner av FrP fram slikt forslag: 

 «Endring av namn på planen: 

Regional plan for innovasjon og næringsutvikling» 

 

Avrøysting 

Det var 15 representantar til stades. 

Søviknes sitt forslag fekk 3 røyster (FrP, U) og fall. 

Vågstøl sitt forslag vart vedteke mot 3 røyster (FrP, U). 

Fylkesrådmannen sitt forslag med endring vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet. 
 

 

Innstilling til fylkesutvalet 

1. Fylkesutvalet vedtek, ref. Plb.kap.5 §5-2, å sende «Bærekraftig verdiskaping - Regional plan for 
innovasjon og næringsutvikling 2021-2033» slik den ligg føre i vedlegg 1 ut på høyring i perioden 
25. januar 2021 – 8. mars 2021. 

 

2. Fylkesutvalet ber hovudutval for næring å følgje opp saka i høyringsperioden. Hovudutvalet vel 
sjølv kva arenaer det er naturleg med politisk deltaking på, og kven som representerer 
hovudutvalet 

 

 



PS 2/21 Partnerskapsavtaler - samarbeidsavtalar 2021-2022 
Forslag til vedtak  

1. Hovedutval for næring vedtek at følgjande aktørar får tildeling av midlar gjennom 
oppdragsbrevet til SIVA, og det blir inngått samarbeidsavtale med fylkeskommunen for 2021-2022 
utan at det følgjer tilskot direkte gjennom avtalane:  

 

Aktørar som får tildeling gjennom oppdragbrev til SIVA Tildeling per år 

Sognefjorden Næringshage As 200 000 

Medvind24 Næringshage As 100 000 

Næringshagen På Voss As 200 000 

Klar Bedrift AS (Gulen og Masfjorden Næringshage As) 200 000 

Næringshagen i Hardanger AS 200 000 

Stryn Næringshage As 200 000 

Atheno AS 700 000 

Aksello As 600 000 

Industriutvikling Vest AS 600 000 

Kunnskapsparken i Vestland As 1 000 000 

Vestlandets Innovasjonsselskap sine inkubatorar (VIS) 1 000 000 

Sum tildeling gjennom oppdragbrev til SIVA 5 000 000 

 

 

2. Det blir tildelt midlar og inngått avtale for 2021-2022 med følgjande aktørar: 

 

Aktørar som får samarbeidsavtale og tildeling frå fylkeskommunen Tildeling per år 
Inviro AS - Nordfjordeid Næringshage As 200 000 
Næringshagen I Odda As 200 000 
Startuplab As - Avdeling Bergen 200 000 
Impact Hub Bergen As 600 000 
Ungt Entreprenørskap Vestland 1 000 000 
Connect Vest - Norge 750 000 
Vestnorsk filmsenter / WNFC 1 000 000 
Mediefondet Zefyr As 1 000 000 
Design Region Bergen 100 000 
Media City Bergen As 600 000 
Framtidsfylket As 1 000 000 
Stiftinga Vestlandsforsking 1 000 000 
IT-forum Vest 1 000 000 
Hardanger Siderprodusentlag 300 000 
Njøs frukt- og bærsenter 700 000 
Matarena As 1 000 000 
Akvahub As 350 000 
Stiftelsen Maritime Bergen 320 000 
NCE Maritime CleanTech 600 000 
Finance Innovation 100 000 
Sustainable Energy katapultsenter 100 000 
Hub For Ocean/ Ocean Hyway Cluster 100 000 
Sum samarbeidsavtale og tildeling frå fylkeskommunen 12 220 000 

 

 



3. Tilskota blir finansiert med kr 2 423 000 over Kap. 553, post 61 og kr 14 797 000 frå midlar sett 
av til partnarskapsmidlar i innovasjon og næring sitt budsjett for 2021. For finansieringsløysinga blir 
det teke atterhald om ramme i endeleg tilskotsbrev for Kap. 553, post 61. 

 

4. Følgjande aktørar får avslag på søknad om samarbeidsavtalar for 2021-2022: 

 

Aktørar som får avslag på søknad om partnarskapsmidlar Tildeling 
Pitstop Norge As 0 
VIS Innovasjonsuken OPP 0 
Bioregion Institute 0 
Norsk Hydrogenforum 0 
Blått Hav Norge 0 
Sogn Næring As 0 

 

 

5. Det blir teke atterhald om at tildeling kan gjerast i tråd med statsstøtteregelverket.  

 

6. Fylkesrådmannen får fullmakt til å utforme avtalemal og inngå avtalane på vegne av Vestland 
fylkeskommune.  

 

7. Avtalane blir inngått for ein periode på to år, 2021-2022, med atterhald om endeleg vedtak av 
budsjett 2022/økonomiplan 2022-2025. 

 

8. For NCE Media og NCE Maritime CleanTec vil det bli gjort ei ny vurdering av støttenivå for 2022 
avhengig av klyngestatus. 

 

Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

Administrasjonen gjorde greie for at fylkesdirektør innovasjon og næringsutvikling Bård Sandal vart 
vurdert inhabil i saka etter forvaltningslova § 6 andre ledd. Utvalet vedtok samrøystes at saka vert 
utset.  

 

PS 3/21 Overskotsdisponering 2019 - fordeling av midlar 
Forslag til vedtak  

 

1.Hovedutval næring vedtek å sette av 3 mill kr til nærings- og utviklingsfond for utsette kommunar, 
som kjem i tillegg til dei 2 mill kr som ligg i vedteke budsjett for 2021. Fylkesdirektøren legg seinare 
fram ei sak om konkret innretning på eit nærings- og utviklingsfond.  

 

2.Hovedutval næring vedtek å sette av 5,5 mill kr til tiltakspakke reiseliv for 2021, som kjem i tillegg 
til dei 2,8 mill kr til reiselivsinnsats som ligg i vedteke budsjett for 2021. Dei samla midlane på 8,3 
mill kr vert disponert slik: 

- Innsats gjennom destinasjonsselskapa    6,5 mill kr 
- Bedriftsintern opplæring    0,3 mill kr 



- Styrka FoU-innsats      0,3 mill kr 
- Besøksforvaltning     0,4 mill kr 
- Marknadsinnsats og fellesinnsats, m.a. marknadføring 0,8 mill kr 

Administrasjonen får fullmakt til å disponere avsette midlar til bedriftsinternt opplæring, styrka FoU-
innsats, besøksforvaltning og marknadsinnsats/fellesinnsats gjennom m.a. marknadsføring.  

 

Midlane til destinasjonsselskapa vert tildelt slik: 

- Destinasjon Voss     0,70 mill kr 
- Visit Bergen      2,00 mill kr 
- Visit Nordfjord      0,80 mill kr 
- Visit Fjordkysten     0,50 mill kr 
- Visit Hardangerfjord     0,70 mill kr 
- Sunnfjord Utvikling     0,45 mil kr 
- Samarbeidsrådet for Sunnhordland   0,50 mill kr 
- Visit Sognefjord     0,85 mill kr 

3. Hovedutval næring vedtek å  sette av 1,4 mill kr til oppfølging av arbeidet med scenarioanalyse i 
2021, m.a. regionale analyser i dialog med kommunar og regionråd og bransjeretta analyser i 
dialog med bransjeorganisasjonar og klynger. Fylkesdirektøren får fullmakt til å disponere midlane.  

 

4. Hovedutval næring vedtek å sette av inntil 1 mill kr til vidare arbeid med prosjektet Attraksjon 
Sunnhordland. Fylkesdirektøren får fullmakt til å tildele midlane og utforma tilskotsbrev. Ev støtte 
for år 2 og 3 vert å kome tilbake til ved eit seinare høve.  

 

5. Dei nemnde tildelingane vart dekka med disponible midlar frå overskotsdisponering 2019.  

 

Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

Administrasjonen gjorde greie for at fylkesdirektør innovasjon og næringsutvikling Bård Sandal vart 
vurdert inhabil i saka etter forvaltningslova § 6 andre ledd. Utvalet vedtok samrøystes at saka vert 
utset.  

 

PS 4/21 Høyring: NOU 2020:12: Næringslivets betydning for levende og 
bærekraftige lokalsamfunn 
Forslag til innstilling   

1. Vestland fylkeskommune ser på NOU 2020:12 som eit godt kunnskapsgrunnlag for ein styrka 
innsats inn mot næringsutvikling i distrikt. 

2. Verdiskapinga per sysselsett i distriktsnæringane er høg, men tilgang på arbeidskraft og 
kompetanse er ei utfordring. Særleg tilrådingane som gjeld auka tilgang på kompetanse og 
arbeidskraft i distrikt er viktig for å auke verdiskapinga i framtida. Vestland fylkeskommune støtter 
tilrådingane til distriktsnæringsutvalet om å regionalisere fleire av dei statlege, kompetanseretta 
verkemidla. 

3. Ei styrking av fylkeskommunen sitt handlingsrom gjennom større ansvar for verkemiddel retta 
mot næringsutvikling vil gjere det lettare å innrette og prioritere verkemidla i samsvar med behovet 
i det regionale næringslivet. Utvalet peikar på at fylkeskommunen må ha handlingsrom og 
økonomiske verkemiddel til å kunne ta ei sterkare utviklingsrolle i distrikt med tynne 
innovasjonssystem og at rammene for dette arbeidet må aukast. Vestland fylkeskommune støttar 
synspunkta og er klar til å ta ei større rolle som distrikts- og næringsutviklar. 



 

Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

Noralv Distad (H) sette på vegner av H fram slikt forslag: 

«Tillegg: 

Nytt punkt: Vestland fylkeskommune er samd med tilrådingane om å leggja til rette for 
auka verdiskaping i distrikta og at det må leggjast større vekt på næringslivet sine behov i 
utbygging av infrastruktur og i plansaker. Næringslivet i distrikta blir viktige for å nå 
nasjonale og internasjonale klimamål. Då må det mellom anna leggjast til rette for at ein 
kan ta klimavennleg kraft meir i bruk til å fremja miljøvennleg industri og transport. 
Vestland fylkeskommune er samd i at næringane i distrikta både kan skapa vekst og 
redusera utslepp. Det er difor viktig at distriktsnæringane har rammevilkår som sikrar at dei 
fullt ut kan ta del i framtidig verdiskaping, med sikre og fleire arbeidsplassar.» 

 

Tom Hiis Bergh (V) sette på vegner av A, MDG, Sp, SV, V, KrF fram slikt forslag: 

 «Alternativt forslag til vedtak: 

1. Vestland fylkeskommune ser på NOU 2020:12 som eit godt kunnskapsgrunnlag for ei 
styrka innsats inn mot næringsutvikling i distrikt. 

2. Verdiskapinga per sysselsett i distriktsnæringane er høg, men tilgang på arbeidskraft og 
kompetanse er ei utfordring. Vestland fylke ynskjer å ta eit større heilheitleg regionalt 
ansvar som samfunnsutviklar enn det regionreforma så langt har lagt opp til. Saman med 
næringslivet og utdanningsinstitusjonane ynskjer me å lukkast med ei betre samhandling, 
målretting og desentralisering av utdanningstilbod i regionen. Vestland fylkeskommune vil i 
den samanheng peika på at ei overføring av det totale ansvaret for høgskulane til dei nye 
regionane vil kunne bidra til å nå dette målet. 

3. Ei styrking av fylkeskommunen sitt handlingsrom gjennom større ansvar for verkemiddel 
retta mot næringsutvikling vil gjere det lettare å innrette og prioritere verkemidla i samsvar 
med behovet i det regionale næringslivet. Utvalet peikar på at fylkeskommunen må ha 
handlingsrom og økonomiske verkemiddel til å kunne ta ei sterkare utviklingsrolle i distrikt 
med tynne innovasjonssystem og at rammene for dette arbeidet må aukast. Vestland 
fylkeskommune støttar synspunkta og er klar til å ta ei større rolle som distrikts- og 
næringsutviklar 

4. Vestland fylkeskommune støttar synspunkta at grøn næringsutvikling innanfor 
industrien, maritim sektor, havnæringane, jordbruk, skogbruk og reiseliv, som føregår i 
samsvar med FN sine berekraftsmål, kan bidra til å redusere regionale, nasjonale og 
globale utslepp i tillegg til å skape store verdiar i distriktskommunane. Dersom tilrådingane 
frå distriktsnæringsutvalet vert følgd frå nasjonalt hald, kan det medverke til auka innsats 
for grøn omstilling og framtidsretta arbeidsplassar i distriktsnæringane, med levande og 
berekraftige lokalsamfunn som resultat. 

5. Vestland fylkeskommune merkar seg at utvalet innanfor temaet samferdsle og transport, 
særleg peiker på effekten av samferdsleinvesteringar som knyter saman kommunar og 
skaper større funksjonelle bu- og arbeidsmarknadsregionar, også i distrikta. Rapporten 
peiker også på at «..bo- og arbeidsmarkedsregioners egenskaper er viktigere for bedrifters 
lokalisering, vekst- og utviklingsmuligheter enn enkeltkommuners rammebetingelser og 
egenskaper.» (kap 8.1.5). 

Vestland fylkeskommune meiner dette må vere ei viktig føring for prioriteringar og 
ambisjonsnivå i ny Nasjonal Transportplan. 

6. Rapporten syner til at planlegging etter plan- og bygningslova er eit viktig verktøy for 
samfunnsutvikling, og at god planlegging bidrar til å fremje næringsutvikling (kap 8.2). 
Utvalet syner her til Riksrevisjonen sin rapport frå 2018 som syner at regionalt planforum i 



for liten grad bidreg til å samordne interesser og redusere tal innigelsgar mot kommunale 
planar. Det blir her særleg peikt på statsforvaltarane sin rolle – ved at deira samordning av 
innsigelsar ikkje sikrar nok openheit og føreseielege planprosessar. 

Vestland fylkeskommune meiner fylkeskommunen sin rolle som samordningsorgan opp 
mot kommunale planprosessar må styrkast. 

7. Distriktsnæringsutvalet peiker på at spreiing av arbeidsplassar for folk med høgare 
utdanning er viktig for å skape ein variert arbeidsmarknad som kan bidra positivt til 
busetnad og næringsutvikling i distrikta. Utvalet meiner difor at desentralisert lokalisering 
av offentlege institusjonar er viktig også for å lukkast med næringsutvikling i distrikta, og gir 
følgande konkrete tilrådingar: 

• Ved oppretting av nye statlege verksemder, strukturendringar eller omlokaliseringar av 
eksisterande verksemder må vurderingar av lokaliseringspolitiske omsyn tilleggast langt 
større vekt enn det som har vore tilfellet fram til i dag. Det må leggast betydeleg vekt på 
lokalisering i regionale sentra, der verksemdene har størst potensial til å bidra til det lokale 
tilbodet av arbeidsplassar, både med omsyn til omfang og bredde. 

• Utvalet støtter regjeringa si innstramming som gjer at direktorat og etatar ikkje lenger kan 
legge ned statlege kontor utan aksept frå regjeringa. Dette ut frå ei erkjenning av at ein må 
unngå at enkeltstader rammast urettmessig hardt når statlege arbeidsplassar flyttast eller 
leggast ned. 

• Det er ei styrke for statlege tilsyn, etatar og direktorat å vere lokalisert saman med sterke 
næringsmiljø i ulike delar av landet. Dette kan òg gi vekst i forretningsmessige 
tenestenæringar i distrikta. Det bør utviklast ein politikk for smart spesialisering der 
statlege verksemder som er knytta til enkeltnæringar, plasserast i regionar der næringen 
de fører tilsyn med, også er godt representert. Dette kan bidra til busetting og verdiskaping 
og til å utvide lokale kompetansemiljø knytta til lokal ressursforvaltning og 
næringsgrunnlag. 

• Positive og negative geografiske verknadar bør synleggjerast før det fattast avgjerder om 
lokalisering av statlege verksemder. Utvalet meiner at konsekvensane av endra tilgang til 
statlege tenester for næringslivet i distriktsområder bør vere ein del av avgjerdsgrunnlaget i 
store reformer. 

Vestland fylkeskommune meiner dette er svært viktige tilrådingar frå 
Distriktsnæringsutvalet, som vil ha stor betyding også for utvikling av sterke, funksjonelle 
bu- og arbeidsmarknadsregionar i heile Vestland fylke. 

8. Distriktsnæringsutvalet peiker på at utdanningssystemet spelar ei sentral rolle ved val av 
bustad og dermed også for tilgangen til framtidig arbeidskraft for næringslivet i ein region. 
Utvalet viser til studiar som syner at 70% blir verande i regionen der dei har gjennomført 
studiane, og gir ut frå dette mellom anna følgjande tilrådingar: 

• Det bør innførast insentiv for at universitet, høgskolar og fagskolar skal etablere 
fleircampusmodellar for å møte arbeids- og næringslivets behov over hele landet, samtidig 
som det skapast relevante kunnskapsmiljø i kryssingspunktet mellom utdanning, forsking 
og næringsliv. 

• Institusjonar innanfor høgare utdanning er i stor grad lokalisert i sentrale områder. 
Strukturreforma som er gjennomført, vil kunne bidra til ytterlegare sentralisering av 
utdanningsinstitusjonane, ved at utdanningstilbod i distrikta blir lagt ned. Insentivsystemet 
og finansieringa av universiteta, høgskolane og fagskolane bør utformast slik at det 
stimulerer til desentralisert studiestadsstruktur. 

• For å dekke det lokale og regionale nærings-livets behov for arbeidskraft er det behov for 
fleksible etter- og vidareutdanningstilbod i regi av universiteta, høgskolane og fagskolane, 
utover det som tilbydast i dag. 

• Koronasituasjonen har vist at digitale plattformer kan brukast i større grad enn tidlegare 
og dermed kan bidra til at etter- og vidareutdanning i større grad kan tas frå distrikta. For 



utdanningar som er særleg etterspurt i distrikts-Norge, bør det vurderast 
undervisningsopplegg som bidrar til desentralisert opplæring 

Vestland fylkeskommune ser på dette som heilt sentrale punkt for å lukkast med 
distriktspolitikken i framtida, og ønskjer eit nært samarbeid med statlege styresmakter i å 
utvikle fleire og betre desentraliserte utdanningstilbod i heile Vestland fylke. 

9. NOU-en peikar på gode vegar, saman med breiband av tilstrekkeleg kapasitet, som 
avgjerande for god næringsutvikling. Dette er Vestland fylke einig i. Det bør difor 
utarbeidast ein Nasjonal breibandsplan med handlingsprogram og statleg garanti som 
sikrar alle husstandar og verksemder breibandstilgang.» 

 

Avrøysting 

Det var 15 representantar til stades. 
Fylkesrådmannen sitt forslag til innstilling til fylkesutvalet fekk 0 røyster og fall. 
Hiis Bergh sitt forslag punkt 1-9 unntatt punkt 2 vart samrøystes vedteke. 
Hiis Bergh sitt forslag til punkt 2 vart vedteke mot 5 røyster (U, FrP, 2H). 
Distad sitt forslag til nytt punkt vart samrøystes vedteke. 
 

Innstilling til fylkesutvalet 

1. Vestland fylkeskommune ser på NOU 2020:12 som eit godt kunnskapsgrunnlag for ei styrka 
innsats inn mot næringsutvikling i distrikt. 

2. Verdiskapinga per sysselsett i distriktsnæringane er høg, men tilgang på arbeidskraft og 
kompetanse er ei utfordring. Vestland fylke ynskjer å ta eit større heilheitleg regionalt ansvar som 
samfunnsutviklar enn det regionreforma så langt har lagt opp til. Saman med næringslivet og 
utdanningsinstitusjonane ynskjer me å lukkast med ei betre samhandling, målretting og 
desentralisering av utdanningstilbod i regionen. Vestland fylkeskommune vil i den samanheng 
peika på at ei overføring av det totale ansvaret for høgskulane til dei nye regionane vil kunne bidra 
til å nå dette målet. 

3. Ei styrking av fylkeskommunen sitt handlingsrom gjennom større ansvar for verkemiddel retta 
mot næringsutvikling vil gjere det lettare å innrette og prioritere verkemidla i samsvar med behovet 
i det regionale næringslivet. Utvalet peikar på at fylkeskommunen må ha handlingsrom og 
økonomiske verkemiddel til å kunne ta ei sterkare utviklingsrolle i distrikt med tynne 
innovasjonssystem og at rammene for dette arbeidet må aukast. Vestland fylkeskommune støttar 
synspunkta og er klar til å ta ei større rolle som distrikts- og næringsutviklar 

4. Vestland fylkeskommune støttar synspunkta at grøn næringsutvikling innanfor industrien, 
maritim sektor, havnæringane, jordbruk, skogbruk og reiseliv, som føregår i samsvar med FN sine 
berekraftsmål, kan bidra til å redusere regionale, nasjonale og globale utslepp i tillegg til å skape 
store verdiar i distriktskommunane. Dersom tilrådingane frå distriktsnæringsutvalet vert følgd frå 
nasjonalt hald, kan det medverke til auka innsats for grøn omstilling og framtidsretta 
arbeidsplassar i distriktsnæringane, med levande og berekraftige lokalsamfunn som resultat. 

5. Vestland fylkeskommune merkar seg at utvalet innanfor temaet samferdsle og transport, særleg 
peiker på effekten av samferdsleinvesteringar som knyter saman kommunar og skaper større 
funksjonelle bu- og arbeidsmarknadsregionar, også i distrikta. Rapporten peiker også på at «..bo- 
og arbeidsmarkedsregioners egenskaper er viktigere for bedrifters lokalisering, vekst- og 
utviklingsmuligheter enn enkeltkommuners rammebetingelser og egenskaper.» (kap 8.1.5). 

Vestland fylkeskommune meiner dette må vere ei viktig føring for prioriteringar og ambisjonsnivå i 
ny Nasjonal Transportplan. 

6. Rapporten syner til at planlegging etter plan- og bygningslova er eit viktig verktøy for 
samfunnsutvikling, og at god planlegging bidrar til å fremje næringsutvikling (kap 8.2). Utvalet 
syner her til Riksrevisjonen sin rapport frå 2018 som syner at regionalt planforum i for liten grad 
bidreg til å samordne interesser og redusere tal innigelsgar mot kommunale planar. Det blir her 



særleg peikt på statsforvaltarane sin rolle – ved at deira samordning av innsigelsar ikkje sikrar nok 
openheit og føreseielege planprosessar. 

Vestland fylkeskommune meiner fylkeskommunen sin rolle som samordningsorgan opp mot 
kommunale planprosessar må styrkast. 

7. Distriktsnæringsutvalet peiker på at spreiing av arbeidsplassar for folk med høgare utdanning er 
viktig for å skape ein variert arbeidsmarknad som kan bidra positivt til busetnad og 
næringsutvikling i distrikta. Utvalet meiner difor at desentralisert lokalisering av offentlege 
institusjonar er viktig også for å lukkast med næringsutvikling i distrikta, og gir følgande konkrete 
tilrådingar: 

• Ved oppretting av nye statlege verksemder, strukturendringar eller omlokaliseringar av 
eksisterande verksemder må vurderingar av lokaliseringspolitiske omsyn tilleggast langt større 
vekt enn det som har vore tilfellet fram til i dag. Det må leggast betydeleg vekt på lokalisering i 
regionale sentra, der verksemdene har størst potensial til å bidra til det lokale tilbodet av 
arbeidsplassar, både med omsyn til omfang og bredde. 

• Utvalet støtter regjeringa si innstramming som gjer at direktorat og etatar ikkje lenger kan legge 
ned statlege kontor utan aksept frå regjeringa. Dette ut frå ei erkjenning av at ein må unngå at 
enkeltstader rammast urettmessig hardt når statlege arbeidsplassar flyttast eller leggast ned. 

• Det er ei styrke for statlege tilsyn, etatar og direktorat å vere lokalisert saman med sterke 
næringsmiljø i ulike delar av landet. Dette kan òg gi vekst i forretningsmessige tenestenæringar i 
distrikta. Det bør utviklast ein politikk for smart spesialisering der statlege verksemder som er 
knytta til enkeltnæringar, plasserast i regionar der næringen de fører tilsyn med, også er godt 
representert. Dette kan bidra til busetting og verdiskaping og til å utvide lokale kompetansemiljø 
knytta til lokal ressursforvaltning og næringsgrunnlag. 

• Positive og negative geografiske verknadar bør synleggjerast før det fattast avgjerder om 
lokalisering av statlege verksemder. Utvalet meiner at konsekvensane av endra tilgang til statlege 
tenester for næringslivet i distriktsområder bør vere ein del av avgjerdsgrunnlaget i store reformer. 

Vestland fylkeskommune meiner dette er svært viktige tilrådingar frå Distriktsnæringsutvalet, som 
vil ha stor betyding også for utvikling av sterke, funksjonelle bu- og arbeidsmarknadsregionar i 
heile Vestland fylke. 

8. Distriktsnæringsutvalet peiker på at utdanningssystemet spelar ei sentral rolle ved val av bustad 
og dermed også for tilgangen til framtidig arbeidskraft for næringslivet i ein region. Utvalet viser til 
studiar som syner at 70% blir verande i regionen der dei har gjennomført studiane, og gir ut frå 
dette mellom anna følgjande tilrådingar: 

• Det bør innførast insentiv for at universitet, høgskolar og fagskolar skal etablere 
fleircampusmodellar for å møte arbeids- og næringslivets behov over hele landet, samtidig som det 
skapast relevante kunnskapsmiljø i kryssingspunktet mellom utdanning, forsking og næringsliv. 

• Institusjonar innanfor høgare utdanning er i stor grad lokalisert i sentrale områder. 
Strukturreforma som er gjennomført, vil kunne bidra til ytterlegare sentralisering av 
utdanningsinstitusjonane, ved at utdanningstilbod i distrikta blir lagt ned. Insentivsystemet og 
finansieringa av universiteta, høgskolane og fagskolane bør utformast slik at det stimulerer til 
desentralisert studiestadsstruktur. 

• For å dekke det lokale og regionale nærings-livets behov for arbeidskraft er det behov for 
fleksible etter- og vidareutdanningstilbod i regi av universiteta, høgskolane og fagskolane, utover 
det som tilbydast i dag. 

• Koronasituasjonen har vist at digitale plattformer kan brukast i større grad enn tidlegare og 
dermed kan bidra til at etter- og vidareutdanning i større grad kan tas frå distrikta. For utdanningar 
som er særleg etterspurt i distrikts-Norge, bør det vurderast undervisningsopplegg som bidrar til 
desentralisert opplæring 

Vestland fylkeskommune ser på dette som heilt sentrale punkt for å lukkast med distriktspolitikken i 
framtida, og ønskjer eit nært samarbeid med statlege styresmakter i å utvikle fleire og betre 
desentraliserte utdanningstilbod i heile Vestland fylke. 



9. NOU-en peikar på gode vegar, saman med breiband av tilstrekkeleg kapasitet, som avgjerande 
for god næringsutvikling. Dette er Vestland fylke einig i. Det bør difor utarbeidast ein Nasjonal 
breibandsplan med handlingsprogram og statleg garanti som sikrar alle husstandar og verksemder 
breibandstilgang.» 

10. Vestland fylkeskommune er samd med tilrådingane om å leggja til rette for auka verdiskaping i 
distrikta og at det må leggjast større vekt på næringslivet sine behov i utbygging av infrastruktur og 
i plansaker. Næringslivet i distrikta blir viktige for å nå nasjonale og internasjonale klimamål. Då 
må det mellom anna leggjast til rette for at ein kan ta klimavennleg kraft meir i bruk til å fremja 
miljøvennleg industri og transport. Vestland fylkeskommune er samd i at næringane i distrikta både 
kan skapa vekst og redusera utslepp. Det er difor viktig at distriktsnæringane har rammevilkår som 
sikrar at dei fullt ut kan ta del i framtidig verdiskaping, med sikre og fleire arbeidsplassar. 

 

PS 5/21 Handlingsplan for landbruk i Vestland 2021 
Forslag til vedtak 

1. Hovedutval for næring vedtek Handlingsplan for landbruk i Vestland 2021 slik den ligg ved i 
vedlegg 1, med justeringar i tråd med punkt 2 i denne saka.   

2. Administrasjonen får fullmakt til å gjere mindre justering etter vedtak. Regional ramme for IBU-
midlar blir ført inn i planen, og handlingsplanen vert utforma i tråd med grafisk profil for Vestland 
fylkeskommune. Mindre tekstlege justeringar utan innverknad på innhaldet kan gjerast. 

3. Administrasjonen får fullmakt til å tildele 6 700 000 kr. sett av til regionale tilretteleggingstiltak 
innan landbruket i 2021. Midlane skal lysast ut og tildelast i tråd med handlingsplan for landbruk 
i Vestland 2021, og forskrifter for ordninga fastsett av Landbruks- og matdepartementet. Tiltaka 
vert drøfta med partnarskapen i landbruket, og vedtaka blir lagt fram for hovudutvalet til 
orientering. 

4. Administrasjonen får fullmakt til å tildele 1 960 000 kr. sett av til rekruttering og 
kompetanseheving i landbruket i 2021. Midlane skal lysast ut og tildelast i tråd med føringar 
vedtekne i handlingsplan for landbruk i Vestland 2021, og forskrifter for ordninga fastsett av 
Landbruks- og matdepartementet. Tildelinga vert drøfta med partnarskapen i landbruket, og 
vedtaka blir lagt fram for hovudutvalet til orientering. 

5. Administrasjonen får fullmakt til å tildele 2 400 000 kr. avsett til Kompetansenettverk i Vest Norge 
i tråd med føringar i handlingsplan for landbruk 2021, handlingsplan for kompetansenettverket 
for 2021 og føringar frå Landbruks- og matdepartementet. Fylkesrådmannen får også fullmakt 
til å disponere 120 000 kr. som er sett av til administrative midlar knytt til arbeidet med 
kompetansenettverket. Tilskotsbrev og handlingsplan for kompetansenettverket blir lagt fram for 
hovudutvalet til orientering. 

6. Administrasjonen får fullmakt til å tildele 1 380 000 kr. sett av til prosjektmidlar til Kystskogbruket. 
Midlane skal tildelast i samråd med andre fylke og i tråd med forskift for ordninga. Hovudutvalet 
får lagt fram orienteringar om ordninga, og om skog og treprodukt som næring. 

7. Det blir teke atterhald om løyvingar i endeleg oppdragsbrev frå Landbruks- og 
matdepartementet. Ved endringar i høve det som er kjent frå Statsbudsjettet vert vedtaket endra 
i tråd med endeleg oppdragsbrev. 

 

 

Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

Mark Taylor (MDG) sette på vegner av MDG fram slik forslag: 

«Alternativ til punkt 1 med tillegg til hovudprioriteringane: 

1. Hovudutval for næring vedtek Handlingsplan for landbruk i Vestland 2021 slik den ligg 
ved i vedlegg 1, med justeringar i tråd med punkt 2 i denne saka og følgjande tillegget 
under 3.2 - i nest siste kulepunkt - føy til “samt auka fokus på jordliv og karbonbinding i 
jord”.» 

 



Avrøysting 

Det var 15 representantar til stades. 

Taylor sitt forslag fekk tre røyster (1H, MDG, SV) og fall. 

Fylkesdirektør innovasjon og næringsutvikling sitt forslag vart samrøystes vedteke. 

 

Vedtak 

Handlingsplan for landbruk i Vestland 2021 

1. Hovudutval for næring vedtek Handlingsplan for landbruk i Vestland 2021 slik den ligg ved i 
vedlegg 1, med justeringar i tråd med punkt 2 i denne saka. 

2. Administrasjonen får fullmakt til å gjere mindre justering etter vedtak. Regional ramme for IBU-
midlar blir ført inn i planen, og handlingsplanen vert utforma i tråd med grafisk profil for Vestland 
fylkeskommune. Mindre tekstlege justeringar utan innverknad på innhaldet kan gjerast. 

3. Administrasjonen får fullmakt til å tildele 6 700 000 kr. sett av til regionale tilretteleggingstiltak 
innan landbruket i 2021. Midlane skal lysast ut og tildelast i tråd med handlingsplan for landbruk i 
Vestland 2021, og forskrifter for ordninga fastsett av Landbruks- og matdepartementet. Tiltaka vert 
drøfta med partnarskapen i landbruket, og vedtaka blir lagt fram for hovudutvalet til orientering. 

4. Administrasjonen får fullmakt til å tildele 1 960 000 kr. sett av til rekruttering og 
kompetanseheving i landbruket i 2021. Midlane skal lysast ut og tildelast i tråd med føringar 
vedtekne i handlingsplan for landbruk i Vestland 2021, og forskrifter for ordninga fastsett av 
Landbruks- og matdepartementet. Tildelinga vert drøfta med partnarskapen i landbruket, og 
vedtaka blir lagt fram for hovudutvalet til orientering. 

5. Administrasjonen får fullmakt til å tildele 2 400 000 kr. avsett til Kompetansenettverk i Vest 
Norge i tråd med føringar i handlingsplan for landbruk 2021, handlingsplan for 
kompetansenettverket for 2021 og føringar frå Landbruks- og matdepartementet. 
Fylkesrådmannen får også fullmakt til å disponere 120 000 kr. som er sett av til administrative 
midlar knytt til arbeidet med kompetansenettverket. Tilskotsbrev og handlingsplan for 
kompetansenettverket blir lagt fram for hovudutvalet til orientering. 

6. Administrasjonen får fullmakt til å tildele 1 380 000 kr. sett av til prosjektmidlar til 
Kystskogbruket. Midlane skal tildelast i samråd med andre fylke og i tråd med forskift for ordninga. 
Hovudutvalet får lagt fram orienteringar om ordninga, og om skog og treprodukt som næring. 

7. Det blir teke atterhald om løyvingar i endeleg oppdragsbrev frå Landbruks- og 
matdepartementet. Ved endringar i høve det som er kjent frå Statsbudsjettet vert vedtaket endra i 
tråd med endeleg oppdragsbrev. 

 

 

PS 6/21 Fråsegn til høyring av Statnett sin KVU for Bergen og omland 
Forslag til innstilling  

 

1. Vestland fylkeskommune meiner Statnett må leggja til grunn at samfunnsøkonomisk gevinst vil 
auke ved tidlegare ferdigstilling av tiltak.  

2. Vestland fylkeskommune meiner ny forbindelse Samnanger-Kollsnes eller Modalen-Kollsnes 
best løyser utfordinga me møter saman med fullstendig spenningsoppgradering av eksisterande 
300 kV-nett til 420 kV. Etter vårt skjønn må planlegging av forsert spenningsoppgradering starta 
no, i tillegg til konseptval på ny forbindelse.  



3. Vestland fylkeskommune meiner sjøkabelalternativ ikkje har vore grundig nok undersøkt. Vi ber 
om ei utgreiing av konsept med sjøkabel frå anten Samnanger eller Modalen i tillegg til fullstendig 
spenningsoppgradering internt i utgreiingsområdet.   

4. Vestland fylkeskommune meiner Statnett må leggja til grunn høgare vekst enn det som er brukt i 
middelsscenarioet i analysane. Vi ber om at dette vert analysert grundigare då me meiner at eit 
høgare vekstscenario er aktuelt.   

5. Vestland fylkeskommune meiner det er grunn til å tru at kraftforbruket vil auka utover 2030 
grunna elektrifisering av industri og transport, ny næring, folkeauke, hydrogenproduksjon, mv.  

6. Vi ber om at avklaringar rundt ev. anleggsbidrag for nye kundar synleggjerast så fort desse er 
gjort. Statnett bør gå i dialog med industriaktørane og oppdatere informasjonsgrunnlaget sitt ved 
viktige avgjersler i dei vidare fasane av prosjektet. 

 

Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

Anne Gine Hestetun (A) stilte spørsmål kring eiga habilitet, da ho sit i styret til BKK, som er 
engasjert i Statnett sine prioriteringar. Hestetun gjekk frå møtet under vurderinga av spørsmålet om 
inhabilitet. Hovudutval for næring vedtok samrøystes at ho var inhabil etter forvaltningslova § 6 
andre ledd. Ho gjekk frå behandlinga av saka. 

Leiar Tor André Ljosland (KrF) stilte spørsmål kring eiga habilitet, da han er nabo til ei kraftline. 
Ljosland gjekk frå møtet under vurderinga av spørsmålet om inhabilitet og nestleiar Sigrid Brattabø 
Handegard leia møtet under vurderinga. Hovudutval for næring vedtok samrøystes at han var 
habil. Ljosland tiltredde saksbehandlinga. 

 

Sigrid Brattabø Handegard (Sp) sette på vegner av Sp fram slikt forslag: 

«Tillegg til punkt 3. Alternativ til  andre setning i innstillinga: 

Vi ber om ei utgreiing av konsept med sjøkabel på heile eller deler av strekningane frå 
enten Samnanger eller Modalen i tillegg til fullstendig spenningsoppgradering internt i 
utgreiingsområdet.» 

 

Terje Søviknes (FrP) sette på vegner av FrP fram slikt tilleggsforslag: 

«Utvalet ber administrasjon om eit fagnotat som gjer status for planar knytt til elektrifisering 
av sokkelen der dette berører kraftregionen Vestland (Bergensregionen). Notat bør også 
beskrive utfordringa med kraftforsyninga i Bergensregionen.» 

 

Avrøysting 

Det var 14 representantar til stades. 

Fylkesrådmannen sitt forslag til innstilling til fylkesutvalet punkt 1-6 utan punkt 3, vart samrøystes 
vedteke. 

Handegard sitt forslag vart vedteke, 12 mot 2 (A) røyster. 

Søviknes sitt forslag vart samrøystes vedteke. 

 

Innstilling 

1. Vestland fylkeskommune meiner Statnett må leggja til grunn at samfunnsøkonomisk gevinst vil 
auke ved tidlegare ferdigstilling av tiltak. 



2. Vestland fylkeskommune meiner ny forbindelse Samnanger-Kollsnes eller Modalen-Kollsnes 
best løyser utfordinga me møter saman med fullstendig spenningsoppgradering av eksisterande 
300 kV-nett til 420 kV. Etter vårt skjønn må planlegging av forsert spenningsoppgradering starta 
no, i tillegg til konseptval på ny forbindelse. 

3. Vestland fylkeskommune meiner sjøkabelalternativ ikkje har vore grundig nok undersøkt. Vi ber 
om ei utgreiing av konsept med sjøkabel på heile eller deler av strekningane frå enten Samnanger 
eller Modalen i tillegg til fullstendig spenningsoppgradering internt i utgreiingsområdet 

4. Vestland fylkeskommune meiner Statnett må leggja til grunn høgare vekst enn det som er brukt i 
middelsscenarioet i analysane. Vi ber om at dette vert analysert grundigare då me meiner at eit 
høgare vekstscenario er aktuelt. 

5. Vestland fylkeskommune meiner det er grunn til å tru at kraftforbruket vil auka utover 2030 
grunna elektrifisering av industri og transport, ny næring, folkeauke, hydrogenproduksjon, mv. 

6. Vi ber om at avklaringar rundt ev. anleggsbidrag for nye kundar synleggjerast så fort desse er 
gjort. Statnett bør gå i dialog med industriaktørane og oppdatere informasjonsgrunnlaget sitt ved 
viktige avgjersler i dei vidare fasane av prosjektet. 

7. Utvalet ber administrasjon om eit fagnotat som gjer status for planar knytt til elektrifisering av 
sokkelen der dette berører kraftregionen Vestland (Bergensregionen). Notat bør også beskrive 
utfordringa med kraftforsyninga i Bergensregionen. 

 

PS 7/21 Invitasjon til å teikne aksjar i investeringsfondet Peak Venture I AS 
Forslag til innstilling  

Vestland fylkeskommune takkar nei til invitasjonen om å delta som investor i investeringsfondet 
Peak Venture I AS 

 

Saksprotokoll i fylkesutvalet -  10.12.2020 
 
Aleksander Øren Heen (Sp) sette fram slikt forslag til utsetjing: 
 

«Saka vert utsett. Saka vert sendt til hovudutval for næring.» 
 
Avrøysting utsetjingsforslag 
 
Øren Heen sitt forslag vart vedteke mot 5 røyster (Frp, 1 H, UA og FNB). 
 
 
Vedtak 
 
Saka vert utsett. Saka vert sendt til hovudutval for næring. 
 
Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 
 
Avrøysting 
 
Det var 15 personar til stades. 
Fylkesrådmannen sitt forslag til innstilling til fylkesutvalet vart samrøystes vedteke. 
 
Innstilling til fylkesutvalet 
 
Vestland fylkeskommune takkar nei til invitasjonen om å delta som investor i investeringsfondet 
Peak Venture I AS 
 

 



PS 8/21 Viderføring av KABIS. FORREGION - kapasitetsløft medfinansiering fra 
fylkeskommunen 
Forslag til vedtak   

1. Vestland fylkeskommune er positiv til å støtte KABIS i 3 nye år med intensjon om ein total 
økonomisk støtte på 2.7 mill. 

2. For 2021 vert den fylkeskommunale støtta på kr 900 000 finansiert over løyvingsnivå 25 - 
Utviklingsmidlar.  

3. For løyvingane for 2022 og 2023 vert det teke atterhald om årleg budsjettvedtak 

 

Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

Tom Hiis Bergh (V) stilte spørsmål kring eiga habilitet, da han jobbar på HVL og avdeling der nokre 
kollegaer er involvert i KABIS-deltakinga, men ikkje han sjølv. Hiis Bergh tredde frå under 
vurderinga av spørsmålet om inhabilitet. Utval for innovasjon og næringsutvikling vedtok 
samrøystes at han var habil. Han tiltredde saksbehandlinga. 

 

Avrøysting 

Det var 15 personar tilstades. 

Fylkesdirektør innovasjon og næringsutvikling sitt forslag vart samrøystes vedteke. 

 

Vedtak 

1. Vestland fylkeskommune er positiv til å støtte KABIS i 3 nye år med intensjon om ein total 
økonomisk støtte på 2.7 mill. 

2. For 2021 vert den fylkeskommunale støtta på kr 900 000 finansiert over løyvingsnivå 25 - 
Utviklingsmidlar.  

3. For løyvingane for 2022 og 2023 vert det teke atterhald om årleg budsjettvedtak 

 

 

PS 9/21 Innspel til norsk deltaking i europeiske samarbeidsprogram 
Forslag til innstilling  

 

1. Fylkesutvalet i Vestland fylke vedtek høyringsfråsegnene om norsk deltaking i europeiske 
samarbeidsprogram slik dei kjem fram av saksutgreiinga og vedlegg. 

2. Vestland fylkeskommune oppmodar til at Norge blir med i European Solidarity Corps, slik at 
kommunar og organisasjonar kan halde fram med å hjelpe ungdom med spesielle utfordringar. 

 

 

Saksprotokoll i hovudutval for næring -  12.01.2021 

 

Avrøysting 

Det var 15 personar til stades. 



Fylkesrådmannen sitt forslag til innstilling til fylkesutvalet vart samrøystes vedteke. 

 

Innstilling til fylkesutvalet 

1. Fylkesutvalet i Vestland fylke vedtek høyringsfråsegnene om norsk deltaking i europeiske 
samarbeidsprogram slik dei kjem fram av saksutgreiinga og vedlegg. 

2. Vestland fylkeskommune oppmodar til at Norge blir med i European Solidarity Corps, slik at 
kommunar og organisasjonar kan halde fram med å hjelpe ungdom med spesielle utfordringar. 

 

 

 


